كيف نظم الإسلام الاقتصاد
في أواخر عام 2007 بدأ انهيار السوق العقاري الأمريكي، واستمر الانهيار لعامين تاليين. كان هذا تهديدًا للاقتصاد العالمي كله.

أما بالنسبة للخسائر فقد فَقَدَ 2.6 مليون شخص وظائفهم فقط في العام الأول (2008)، لتتصاعد بعد ذلك الخسائر لتصل إلى رقم مروع..8.8 مليون وظيفة فقدها أصحابها بسبب الأزمة تبعًا ل "مكتب إحصائيات العمالة" وهي مؤسسة فيدرالية أمريكية... 
هذه الخسائر ضربت في غالبيتها العظمي، الطبقة المتوسطة التي يتراوح دخلهم ما بين 14 إلى 21 دولارا في الساعة.. فقط حوالي ربع هؤلاء الأفراد استرجعوا وظيفتهم في الفترة التي تعافى فيها الاقتصاد حتى عام 2012 

. دعكَ من مليون شخص فقدو وظائفهم في بريطانيا والتأثير السلبي الذي عم أوروبا.. وبشكل ما.. اغلب دول العالم..

لن أطيل الحديث في هذه الكارثة، فالكل يعرفها.. البعض يسأل هل كان من الممكن تفادي هذه الكارثة.. الإجابة الواقعية.. نعم.. باتباع الإسلام..  التي للأسف لم يسمع عنها وزراء المالية وأساتذة الاقتصاد الأمريكيين.. أو سمعوا عنها بعد أن كان الوقت قد تأخر بالفعل.. already too late 
قد يتعجب أحدهم، فما علاقة الصلاة والصيام والحجاب.... برهن الأصول العقارية. 
ما لا يعرفه السائل هو أن الإسلام قد قرر أصولا اقتصادية تنسحب على كافة المعاملات.. هذه الأصول الاقتصادية كانت كفيلة بمنع انهيار السوق الاقتصادي الأمريكي.

ببساطة وسهولة: إن المعاملتين الرئيسيتين اللتين تسببتا في الأزمة المالية العالمية هما "التوريق المصرفي" وهي محرمة لأن القرآن الكريم حرم الربا " يا أيها الذين آمنو لا تأكلوا الربا أضعافا مضاعفة"

 و "بيع الديون بالديون" وقد حرمها النبي صلى الله عليه وسلم باللفظ ونهى عن بيع "الكالئ بالكالئ" أي الدين بالدين أي أن الإسلام قد جاء بتحريم المعاملتين التين شردتا أكثر من 8 ملايين أمريكي في القرن الواحد والعشرين.. مصادفة؟ ربما.

إن الاقتصاد الإسلامي يقوم على قاعدة منبته الصلة بقاعدة نظام السوق العالمي الآن.. فسوق المال العالمي مركزة وهدفه (الربح) بينما الاقتصاد الإسلامي مركزة وهدفه الارتقاء بالإنسان.. الحفاظ عليه..  وأن يكون النظام الاقتصادي الإسلامي متكاملا مع النظام السياسي والاجتماعي في سلم الارتقاء بالمجتمع

فمن أساسياته " قاعدة المشاركة في الربح والخسارة" وليس على قاعدة التداين التي يتضاعف فيها الفائدة حتى تصل لمرحلة استحاله سدادها من قبل المدين، وتؤدي لطرده من بيته، أو سجنه. 

يقوم الاقتصاد في الاسلام على التداول الفعلي للأموال والبضائع وليس معاملات وهمية ومضاربات تقوم على بيع سلعة بعد البيع الأول لها، دون تسلمها من صاحبها، فتصل المضاربات على سلعة قد تكون وهمية إلى أسعار خرافية، بصرف النظر عن قيمتها الفعلية في سوق احتياجات البشر. 

حرم الإسلام الاحتكار.. وحرم الاتجار في القروض.. حرم الفوائد الربوية.. كما جعل أساسا التعاملات المالية الصدق والأمانة.. لا غرابة إذًا أن العدد الأكبر من المسلمين في شرق آسيا وأوروبا.. دخلوا الإسلام ليس عن طريق الجيوش المحاربة.. وإنما عن طريق التجار المسلمين. 

دعني اهمس في أذنك بمعلومة صغيرة، منذ عشرين عامًا قام أحد الاقتصاديين العظماء الحائزين على جائزة نوبل في الاقتصاد " الفرنسي موريس آلي" بدراسة الأزمة الهيكلية التي يشهدها الاقتصاد العالمي الذي تقوده الليبرالية.. واقترح للخروج من الأزمة اقتراحين 

تعديل معدل الفائدة إلى حدود الصفر.. هل هذا يتفق مع الإسلام في شيء؟ 

 ومراجعة معدل الضريبة إلى ما يقارب 2 %.. هي يذكرك هذا بنظام الزكاة الإسلامي في شيء؟ 

على كل حال.. هناك حيتان ودببه عملاقة يسرها أن تظل تأكل من لحوم ظهور الشعوب المسحوقة. على أن تنفذ آليات تخصم من فوائدها المتزايدة وتقلل من ضرائبها.. لكننا جميعا نعرف هذا أليس كذلك

طابت ليلتكم. 
https://www.youtube.com/watch?v=pj9dBPqEVGM&t=5s
Managing the Economy the Islamic Way

The American property market started its downfall towards the end of 2007 and continued to go down for two years. This represented a risk for the world economy as a whole. 

In the first year alone 2.6 million people lost their jobs in the United States, but this figure continued to rise until the number of those who lost their jobs reached 8.8 million, according to the figures published by the US Bureau of Labour Statistics, which is a federal agency. The great majority of these losses were among the people whose wages are 14-21 US dollars per hour. When the economy had recovered in 2012, only one quarter of these were back in employment. 
Apart from this, one million people lost their jobs in Britain, and the adverse effects spread throughout Europe, and generally speaking throughout the world. 

Let us not dwell long on this, because everyone knows this tragedy. Some, however, wonder whether it was avoidable. The realistic answer is that it could not have happened under an Islamic system, but unfortunately finance ministers and American economic professors did not hear of this, or they might have heard of it when it was already too late. 

Some may wonder, what is the relationship between prayer, fasting on the one hand and mortgaging property assets on the other?
What people do not know is that Islam has put in place certain economic principles that apply to all transactions. These could have prevented the collapse of the American property market. 

Explained simply: Islam prohibits securitization banking, because usury is clearly forbidden according to the Qur'an: ‘Believers, do not gorge yourselves on usury, doubling [your money] again and again’. Likewise, Islam prohibits ‘selling loans in return for loans’. These two transactions were the underlying cause leading to nearly nine million Americans losing their jobs in the twenty-first century. Was this a coincidence? Perhaps.
What we need to understand is that Islamic economy is based on principles that are completely different from the basis of the world market. The world money market is based on profit, while Islamic economy aims at ensuring and maintaining man’s progress. Islam wants the economic system to complement the social and political systems in aiming at social progress. 
A basic principle is that of profit and loss sharing. This is very different from making borrowing an essential rule, particularly when rates of interest become too high to render full repayment impossible and lead to the repossession of the borrower’s home 
Islamic economy is based on real exchange of money and goods, not on any virtual dealings or speculation that resells a commodity without being received by its first buyer. Thus, speculation may lead to the price rising very high, regardless of the real price in shops. 

Islam forbids monopoly, selling loans and usury. It establishes truth and honesty as the two pillars upon which financial transactions are based. Therefore, nothing is surprising in the fact that the greater number of Muslims in South East Asia and Europe embraced Islam through dealing with Muslims in business.

An interesting point of information: twenty years ago, Maurice Allais, the 1988 Nobel Prize winner for economics, undertook a study of the serious structural problem of the liberal world economy. He suggested two remedies: the first is to bring the rate of interest down so that it is close to zero. Isn’t this consistent with the Islamic system? The other remedy is to bring income tax down to around 2%. Does this remind us of the zakat system in Islam? 
https://www.youtube.com/watch?v=pj9dBPqEVGM&t=5s
